

Yemen 2024 MGoS VNR intervention

شكرًا على هذه الفرصة لإبداء موقف المجتمع المدني اليمني. يعترف تقرير الاستعراض الوطني التطوعي بالتحديات الكبيرة والنكسات التي يواجهها اليمن، هذا البلد الذي يعاني من ما يقرب من عشر سنوات من الحرب والنزاع المسلح والانقسام السياسي والإداري، مما تسبب في أضرار هائلة مباشرة وغير مباشرة. يعتبر اليمن من أفقر دول العالم ، حيث لا يزال أكثر من 24 مليون شخص في حاجة ماسة إلى المساعدة ويعانون من نقص حاد في الغذاء والأدوية والخدمات الأساسية بسبب التدهور الكبير في الأوضاع الاقتصادية والإنسانية. يحتل البلد المرتبة 151 من بين 177 دولة في مؤشر التنمية المستدامة، ويعاني 82% من سكان اليمن من الفقر متعدد الأبعاد. لقد انهارت أنظمة الرعاية الصحية، مما أدى إلى انتشار واسع للأمراض المعدية وسوء التغذية وارتفاع معدلات وفيات الأطفال. ويعد اليمن من الدول الأكثر عرضة لتأثيرات التغير المناخي، مثل الجفاف والفيضانات. أيضاً لا يزال غياب السلام يشكل تحدياً رئيسياً للتنمية. وتتراكم الديون الخارجية والداخلية لتثقل كاهل الاقتصاد المنهك ، مما يشكل أزمة ديون شديدة مع تراجع كبير في الدخل القومي الإجمالي.

بصفتنا كمجتمع مدني، نؤكد على:

- أهمية التزام المؤسسات المالية الدولية بعدم تقويض شروط قروضها المتعلقة بالإصلاحات والتنمية التزامات الحكومة بحقوق الإنسان والتنمية المستدامة، بل دمج مبادئ حقوق الإنسان والتنمية المستدامة في جميع المسارات الاقتصادية والتنموية
- تطوير استراتيجيات وطنية لمكافحة الفساد والجرائم المنظمة العابرة للحدود وجرائم الإنترنت، مع إعداد برامج تفصيلية لتنفيذها، وتوفير التمويل اللازم لها.
- تعزيز دور المجتمع المدني في التخطيط والتنفيذ والرصد والمتابعة لأجندة 2030، وتقديم الدعم اللازم لمنظمات المجتمع المدني ومراكز الدراسات والأبحاث للقيام بدورها في الرقابة والمساءلة المجتمعية.

Thank you for the opportunity to represent part of Yemen's civil society here at this forum.

The VNR report acknowledges the significant challenges and setbacks in achieving sustainable development in Yemen, a country that has been suffering from almost a decade of war, armed conflict, political and administrative division, leading to massive direct and indirect damages. Yemen is considered one of the poorest countries in the world, where more than 24 million people are still in desperate need of assistance, facing severe shortages of food, medicine, and basic services due to the significant deterioration in economic and humanitarian conditions. The country ranks 151 out of 177 countries in the Sustainable Development Index, with 82% of Yemen's population experiencing multidimensional poverty. Healthcare systems have collapsed, resulting in the widespread spread of infectious diseases, malnutrition, and high child mortality rates. Yemen is highly vulnerable to climate change impacts such as droughts and floods. The absence of peace continues to pose a major challenge to development.

External and internal debts continue to accumulate, burdening the exhausted economy, leading to a severe debt crisis with a sharp decline in the gross national income.

As civil society we highlight

- The importance of the commitment of international financial institutions - the World Bank, the International Monetary Fund and others - that the terms of their loans regarding reforms and development do not undermine the government's commitments to human rights, but rather support processes for integrating human rights principles into all economic reform and development policies and programs.
- The need for developing national strategies to combat corruption, transnational organized crime, and cybercrimes, with detailed programs for their implementation and providing necessary funding.
- Strengthening the role of civil society in planning, implementation, monitoring and follow-up of Agenda 2030 and providing the necessary support to civil society organizations and study and research centers to perform their role to societal oversight and accountability.